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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Orbán Viktor, miniszterelnök 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Valóban jó iránynak tartja azt, ha ma 
Magyarországon tízből hat diák a szakképzésben tanul?" 

Tisztelt Miniszterelnök Úr!
 
A  napi.hu  portálon  megjelent  „Orbán  Viktor:  Ma  tízből  hat  diák  a  szakképzésben  tanul
tovább„ című cikkből szeretnék önnek röviden idézni:
 
„Ma  Magyarországon  tíz  diákból  hat  a  szakképzésben  tanul  tovább,  mondta  Orbán  Viktor
miniszterelnök a XVI. Szakma Sztár Fesztivál nyitórendezvényén. 
A magyar közéletben szokás szapulni az iskoláinkat és iskolarendszerünket, persze lehetne jobb is,
van mit javítani rajta, de a magyar diákok sikerei a magyar oktatás dicsérete is, Magyarország
akkor fog boldogulni, ha mindenki dolgozik és mindenki jól dolgozik - mondta Orbán Viktor. Úgy
véli, a technikusi szakképzés és a duális képzés sikeres, a jelentkező száma folyamatosan emelkedik.
Kiemelte, a legfontosabb:

• a kíváncsiság,
• a kreativitás,
• a kitartás,
• és az együttműködés, ez a siker kulcsa.

Egy Márai Sándor idézettel zárta beszédét. Márai azt mondta: mindig nyugatra menj, de ne feledd
soha, hogy keletről  jöttél.  A miniszterelnök hozzátette:  a magyar szaktudással képesek vagyunk
olyan országot építeni, ahol jó dolgozni és családot építeni.”
 
Barkóczi Balázs, Dobrev Klára Árnyékkormányának oktatásért és kultúráért felelős minisztere már
többször jelezte, hogy a közoktatás és a felsőoktatás mellett ma Magyarországon a szakképzést is
olyan rendszerszintű problémák sújtják, amikre az Önök eddigi három, folyamatosan változtatott
szakképzési koncepciói, és ezek módosításai sem nyújtanak megoldást, hiszen azok gazdasági, és



nem oktatási szempontok szerint íródtak.
 
Folyamatosan csökken a tanulók létszáma, a tanulószerződéssel tanulók száma stagnál, nő az iskolai
lemorzsolódás.  A szakképző  képzési  programok  átnevezései  nem  elégíthetik  ki  a  társadalom
magasabb  iskolai  végzettség  elérésére  vonatkozó  igényeit.  A  korai  pályaválasztási  kényszer
fennmaradása, a szakválasztás előbbre hozatala, a pályamódosítási lehetőségek szűkítése elriasztja a
tanulókat  a  szakképzési  programoktól.  Nincsenek  szakmai  tankönyvek,  nincsenek  digitális
tankönyvek, probléma a tanterv és a szakképzést is sújtó tanárhiány. Ugyanígy probléma a duális
képzésbe  bekapcsolódó  kevés  vállalkozás,  a  hiányos  infrastruktúra,  hogy  nincs  elmozdulás  a
plurális képzés felé.
 
Barkóczi Balázs, oktatási árnyékminiszter világossá tette, hogy ezeken a problémákon az Önök által
legutóbb, a T/3756. számú törvényjavaslathoz benyújtott módosítás sem segít, hiszen az nem teszi
lehetővé,  hogy természetes és reális  lehetőséggé váljon a  szakmai vizsga után az érettségi  és a
technikus  végzettség  együttes  megszerzési  lehetősége  nappali  rendszerben;  nem  növeli  a
szakképzésben elfogadhatatlanul kevés közismereti tartalmat; nem teszi lehetővé a 12. évfolyam
végén a gimnáziumi érettségivel egyenértékű érettségi letételét azok számára, akik pályát kívánnak
váltani; és többek között nem biztosítja a képzési formák és ágazatok, továbbtanulási irányok közti
váltást reálisan lehetővé tevő segítő szolgáltatásokat. Így a szakképzés népszerűségét nem a tények,
csupán az Önök politikai vágyai támasztják alá.
 
Kérdezem Önt:

1. A fentiek fényében továbbra is jó iránynak tartja azt, ha ma Magyarországon tízből hat 
diák a szakképzésben tanul?

2. Egyetért-e Parragh László azon mondatával, miszerint a szakképzés Magyarország 
számára csupán az olcsó munkaerő kitermelése miatt fontos?

3. Mikor kívánnak olyan szakképzési koncepciót benyújtani a parlament elé, ami a fenti 
problémákat is megfelelően orvosolja a szakmai és szakszervezetek iránymutatásának 
megfelelően?

 
Budapest, 2023. május 7.
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